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منابع مالی لازم جهت تکمیل خط متروی تهران- پرند برای 
چندمین مرتبه با اما و اگرهایی روبه رو شده؛ ماجرا این است 
که قرار بود در اواسط اسفندماه سال گذشته 500میلیارد 
تومان منابع نقدی توسط شرکت عمران شهر جدید پرند به 
پروژه متروی شهر جدید پرند تزریق شود تا عملیات اجرایی 
احداث با سرعت بیشتری پیش برود و این خط مترو طبق 
برنامه اعلام شده در اواخر سال 1401به بهره برداری برسد.  
حال اگرچه تکمیل فاز نخست این پروژه و بهره برداری از 
یک خط آن حدودا به 1200میلیارد تومان منابع مالی نیاز 
دارد، اما تا به امروز وعده پرداخت نقدی منابع مالی مورد 
نیاز محقق نشده است. بحث واگذاری یک قطعه زمین هم 
که چندی قبل خبر توافق تهاتری آن اعلام شده بود انگار 
وارد ایستگاه مشکلات فروش و قطعه بندی از سوی شرکت 
عمران پرند شده تا باز هم پای پروسه جدید تبدیلش به منابع 
نقدی به میان  آید. بنابراین در شرایطی که وارد سومین ماه 
از 1401شده ایم نه خبری از تزریق 500میلیارد تومانی 
است و نه زمینی که قرار بود بخشی از اعتبارات موردنیاز 
از طریق آن فراهم شود. به عبارت دیگر به لحاظ تامین و 
تزریق منابع مالی، پروژه متروی پرند تا همین امروز حدود 
2ماه و نیم به تأخیر افتاده است. با وجود این، مجری طرح 
برای اینکه وعده افتتاح و راه اندازی فاز نخست خط متروی 
شهرک جدید پرند محقق شود، برنامه های کاری را فشرده تر 
از برنامه اولیه تهیه و تنظیم کرده و تلاش می کند با توجه 
به تأخیر پیش آمده در تزریق منابع مالی مورد نیاز  به وعده 
افتتاح متروی پرند تا پایان سال که حالا سخت تر و دشوارتر 

از قبل شده هم پایبند بماند.

چه شد که زمین، پول نشد؟
شرکت عمرانی شهر جدید پرند پس از دریافت مجوز تغییر 
کاربری قطعه زمینی از سوی استانداری، خود تصمیم 
به فروش زمین گرفت و به این ترتیب زمین به مالکیت 

پیمانکار پروژه متروی تهران- پرند درنیامد.
بعدها شرکت عمرانی متوجه شــد که در فروش زمین 
موردنظر و تزریق 500میلیارد تومان بودجه مشــخص 
شده برای اسفند 1400نمی تواند به وعده اش عمل کند؛ 
درصورتی که می توانســت زودتر از این و قبل از خرداد 
1401تفاهمنامه واگذاری زمین به پیمانکار پروژه را امضا 
کند و همین موضوع حالا تأخیری چندماهه به جان کار 

انداخته است. در این بین، سیدقوام الدین حسینی، مدیر 
پروژه متروی تهران- پرند به همشهری می گوید که عمده 
کارهای باقیمانده به بخش تجهیزات مربوط می شود و 
طبق برآوردها برای ســال 1401حدود 1200میلیارد 
تومان نیاز دارند. البته نازک کاری ایستگاه پرند و سایر 
کارهای مقدماتی آن ازجمله تاسیسات شامل اجرا و نصب 
2آسانسور و 4پله برقی در حال انجام است. او می گوید: »در 
سال گذشته براساس هماهنگی  ای که با بخش دولت در 

وزارت راه و شهرسازی و همچنین شرکت مادر تخصصی 
عمران شهرهای جدید داشتیم و صورتجلسه ای که در حضور 
معاون وزیر و استاندار محترم امضا شد، قرار بر این بود که 
طبق یک جدول منظم و زمانبندی شده، تامین مالی پروژه 
از سمت دولت صورت بگیرد. درواقع قرار شد تا 15اسفندماه 
سال 1400مبلغ 500میلیارد تومان به پروژه تزریق شود 
و ما کار را شروع کنیم و تعهد هم داده بودیم که به محض 
تزریق این پول به پروژه متروی تهران- پرند، ظرف 12ماه 

این خط را تکمیل کرده و به بهره برداری برسانیم. در ادامه 
این صورتجلسه قید شده بود که مبلغ 250میلیارد تومان 
دیگر تا شهریورماه 1401پرداخت شود، اما تاکنون منابع 
مالی و بودجه ای به پروژه تزریق نشده است. با وجود این، 
کارهای اجرایی پروژه متوقف نشده و شرکت متروی تهران 
به همراه پیمانکار پروژه از توان مالی پیمانکاری و بخشی از 
بودجه ای که به صورت اسناد خزانه اسلامی در اختیار پروژه 
قرار گرفته تا آنجا که امکان داشت و دارد کارها را جلو می برد.«  
حسینی می افزاید: »در اوایل اردیبهشت ماه باز هم برنامه 
زمانبندی خودمان را تغییر داده و آن  را فشرده تر کردیم و 
فرض را بر این گذاشتیم که طبق آخرین هماهنگی ها، از 
اول خرداد این تزریق مالی انجام شود که این اتفاق نیفتاد! 
البته ما باز هم برنامه ریزی خودمان را فشرده تر کردیم و 
تلاش می کنیم تا طبق وعده و قولی که داده شده در انتهای 
سال این ایستگاه افتتاح شود و مسافرگیری داشته باشد. 
طبق آخرین پیگیری ها ان شاءالله طی هفته های آتی پول 
و منابع مالی موردنیاز برای تکمیل پروژه چه در قالب نقد 
و چه غیرنقد تامین و پرداخت شــود. « حسینی تأکید 
می کند که بیش از این امکان فشرده سازی  برنامه ها برای 
تکمیل و بهره برداری از فاز نخست متروی پرند در سال 

1401وجود ندارد.

منابع مالی کم است، اما تکمیل خط متروی تهران - پرند ادامه دارد

باز هم تأخیر در تأمین منابع مالی، زمان تکمیل خط متروی تهران- پرند را با اما و اگر روبه رو ساخته است

مهدی اسماعیل پورگزارش
روزنامه نگار

چنارهایی که دیگر سبز نمی شوند
اهالی و مغازه داران امیدوار بودند با آمدن این بهار، سرشــاخه های 
درختان دوباره جوانه بزنند و برگ بدهند، اما اینطور نشد. حالا دیگر 
همه مطمئن هســتند که 11،10چنار دیگر هم به جمع چنارهای 
خشک شده قبلی خیابان ولیعصر اضافه شده اند و با قامتی خمیده 
و خشک، درســت روبه روی ورودی خیابان شهیدفیاضی )فرشته( 
خودنمایی می کنند. یادمان نمی رود پاییز سال1396 بود که یک  
نمایشگاه خودرو در حوالی خیابان پســیان تهران، شبانه به قطع و 
ســربرداری تعدادی از چنارهای خیابان ولیعصر  اقدام کرد تا دید 
مغازه بیش از پیش شود. آن زمان حدود 10درخت جان شان فدای 
منافع اقتصادی تنها یک  فروشگاه شد. اگرچه بعدتر با پیگیری های 
شهرداری تهران و سازمان فضای سبز و بوستان های شهر، دادگاه، 
جریمه سختی برای آن نمایشــگاه خودرو در نظر گرفت و 2نفر از 
پرسنل شهرداری منطقه یک برکنار شدند، اما هیچ گاه آن چنارهای 
سر به فلک کشیده قدیمی، زنده نشدند و جایشان هنوز خالی است. 
حالا این سرنوشت به گونه ای دیگر شامل حال چنارهای دیگر شده؛ 
قضیه از این قرار اســت که ساخت وساز چند سال پیش باعث شده 
تا آب و نور کافی به این چنارهایی کــه بالاتر از چهارراه پارک وی و 
روبه روی خیابان شهیدفیاضی قرار دارند، نرسد و خشک شوند. یکی 
از مغازه داران حوالی این نقطه می گوید: »حدود 5،4 سال پیش بود 
که این ساختمانی که می بینید، مجوز ساخت گرفت. بعدها به خاطر 
تاورکرین )جرثقیل( سرشاخه های بالایی چنارها به شدت آسیب دید 

و هرچه گذشت دیگر سبز نشدند.«
یکی از اهالی ساکن محله محمودیه هم می گوید: »شهرداری دوره 
قبل دائم شــعار ثبت جهانی خیابان ولیعصر را می داد، اما با همین 
مجوز ساختی که داد، مرگ تعدادی از هویت های تاریخی خیابان را 
رقم زد. وقتی به صورت عمیق گودبرداری و بتن ریزی می کنند و آخر 
سر هم ساختمانی بلند را علم می کنند، معلوم است چنارها خشک 
می  شوند. من می دانستم که این چنارها امسال هم سبز نمی شوند و 
مقصر اصلی را باید بین مدیران شهری دوره پیش پیدا کرد.« آنچه 
این شهروند می گوید را بارها کارشناسان محیط زیست تذکر داده اند. 
به عبارتی احداث ساختمان های بلند اطراف خیابان ولیعصر از یک سو 
به دنبال گودبرداری های عمیق ســبب بی نصیب شدن درختان از 
منابع آبی زیرزمینی شده و از سوی دیگر مانع تابش نور خورشید و 

غذاسازی چنارها می شود. 

احمد احمدی  صدر
مدیرعامل سازمان رفاه شهرداری تهران  

  با نشســت های مکــرری کــه بــا کارآفرینان 
و متخصصان حوزه کســب وکار و مشــاغل 
خانگی صورت گرفت، برنامه ای پیشنهادی 
در قالب 7 عنــوان ویژه کلانشــهرها تدوین 
شــده اســت که اجرای ایــن برنامه ها گامی 
استوار در پیشــبرد و بهبود کسب وکارهای 
کارآفرینــی و  خانگــی  مشــاغل   حــوزه 

شهرها خواهد بود.

نقل قول خبر

عدد خبر

حامد فوقانی؛ دبیر سرویس شهرییادداشت

شهردار منطقه ۲۲ از پیشرفت ۹۰ درصدی 
احــداث یــک معبــر ۸ هــزار متــری در ایــن 
منطقه خبر داد. وحیدرضا محمدی گفت:  
»ایــن محــور محلــی تــا چنــد هفتــه آینده 
به طــور کامــل در ســایت آفتــاب ۲۲ محله 
صدرا مورد بهره برداری قرار خواهد گرفت. 
 معبــر آفتــاب ۲۲ در محلــه صــدرا به طــول

 ۵۰۰ متــر و مســاحت ۸هــزار مترمربــع 
 در ۲ مســیر رفــت و برگشــت احــداث

شده است.«

8000
متر

درســالروز آزادســازی خرمشــهر ویــژه 
 برنامه هایی در راســتای تحقق شعار »ما 
مقــاوم هســتیم« در دارالمومنین تهران 
اجرایی شــد. محمدحسین شیخ سفلی، 
معــاون اجتماعــی و فرهنگــی منطقــه14 
تهــران گفــت: »به منظــور گرامیداشــت 
خرمشــهر  آزاد ســازی   حماســه های 
و دزفــول، امســال بــا اجــرای بیــش از 
1۶۰ویژه برنامه در محلات ۲1گانه منطقه 

این حماسه آفرینی را جشن گرفتیم.«

۱۶0
برنامه

متروی پرند  چشم انتظار منابع مالی

امیدواری به تست سرد قطار بدون تزریق پول

بخشی از ریل های کسری خط به صورت موقت تامین شده  است.

از ایستگاه فرودگاه امام)ره( تا ایستگاه پرند به صورت پیوسته در یک خط ریل گذاری شده است.

از پیمانکار خواسته شده تجهیزات روسازی مکانیزه را از شرکت های تابعه شرکت راه آهن اجاره کند.

تجهیزات روسازی به مرحله تثبیت و زیرکوبی خط و ریل ها رسیده است  .

 امیدواری به تست سرد قطار مسافری در ماه های آینده شکل گرفت.

بخشی از اقداماتی که شرکت متروی تهران طی 2هفته اخیر با وجود کسری منابع مالی، برای تکمیل خط متروی پرند- تهران 
انجام داده است، به شرح زیر است:

مجتبی شفیعی
معاون حمل ونقل شهرداری تهران

 پــروژه بزرگراهــی شــهید متوســلیان 
همچنان در دســت مطالعه قرار دارد؛ 
ولی با توجــه به قطع شــبکه بزرگراهی 
در این منطقه، باید فکری جهت اتصال 
این شبکه بزرگراهی کرد و این یک نیاز 
بــرای منطقه اســت. مدل پیشــنهادی 
از ســوی معاونت عمرانی، اســتفاده از 
ظرفیت مشارکت بخش خصوصی در 

این پروژه است.
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